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Aan de raad 

 

Voorstel:  

1. In te stemmen met het samenwerkingsakkoord 2019-2022 MRE; 

2. In te stemmen met het werkprogramma 2019 MRE; 

3. Bijgevoegde conceptbrief vast te stellen als formele zienswijze van de gemeenteraad 

Cranendonck naar het Algemeen Bestuur MRE 

 

 

Aanleiding en centrale vraag 

Het AB MRE heeft op 12-12-2018 het samenwerkingsakkoord MRE 2019-2022 en het daarmee 

samenhangende werkprogramma MRE 2019 voorlopig vastgesteld en vervolgens vrijgegeven voor de 

gemeenten om een zienswijze in te dienen, alvorens op 27-3-2019 een en ander definitief vast te gaan 

stellen. Voorzitter Jorritsma van MRE vraagt via de brief van 13-12-2018 om de zienswijze van de 

gemeenteraad van Cranendonck op het voorliggende samenwerkingsakkoord en werkprogramma 2019. 

 

Eerdere bespreking en besluitvorming: 

Bij de start van de Metropoolregio Eindhoven (= MRE) (ipv SRE, dit vanwege het intrekken van de zgn. 

WGRplusregeling) vanaf 2015 was al in de statuten opgenomen om per 1-1-2017 de nieuwe structuur 

en werkwijze van het MRE te gaan evalueren.  Bureau Berenschot heeft in 2017 dat nader onderzoek 

uitgevoerd, waarbij diverse geledingen en disciplines (in en buiten de regio) zijn aangesproken om hun 

mening /visie te geven over het functioneren van het MRE en de triple-helix aanpak.  Het 

evaluatierapport is eind 2017 opgeleverd. 

In het jaar 2018 zijn er al een 3-tal momenten geweest, waarop de raad heeft gesproken over de 

evaluatie en toekomst van MRE, te weten: 

- Januari 2018: 

Eind januari 2018 heeft er een regionale bijeenkomst voor zowel colleges van B & W als ook 

gemeenteraden (31-1-2018) in Waalre plaatsgevonden, waarin nog input voor het ambitiedocument 

kon worden gegeven. Verdere vaststelling en uitwerking van de toekomstige koers kwam onder de regie 

van de stuurgroep Update, waarin burgemeester Verhoeven van Heeze-Leende namens de A2-

gemeenten zitting heeft. 

De belangrijkste conclusies van de gemeenteraad Cranendonck op 30-1-2018 (na discussie over 

ambitiedocument) waren dat: 

- Nut en noodzaak van regionale samenwerking via MRE door iedereen wordt onderschreven 

alsmede ook dat dit vraagt een actieve(re) bijdrage van gemeenten hierin vwb eigenaarschap 
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- Keuze voor meer focus op taakgebieden, dus keuze voor beperking van taken 

- Fracties behoorlijk eensgezind zijn wat men als lokaal ervaart (dichtbij, direct bij de mensen, 

wonen, leefomgeving, dienstverlening) het primaat voor die onderdelen onbetwist verankerd blijft bij 

het lokaal bestuur; 

 

Op 20-3-2018 heeft het Algemeen Bestuur van de Metropoolregio Eindhoven (=AB MRE) het 

ambitiedocument “de slagvaardige regio” vastgesteld (waarin dus ook de belangrijkste conclusies van 

de raad herleidbaar zijn) als ook het plan van aanpak van fase 2.  

- Juni 2018 

Zowel het voorgestane vervolgproces als ook de inhoud van het ambitiedocument zijn nog na de 

raadsvergadering van 12 juni 2018 via een informatieve bijeenkomst, in aanwezigheid van de heer 

Verhoeven, met de gemeenteraad gedeeld en besproken. Belangrijkste onderdeel is dat MRE kiest voor 

meer focus en verdieping en dat betekent dat men op de schaal van 21 gemeenten nadrukkelijk wenst 

aan te sluiten op de Brainportagenda en dat via 4 thema’s (economie – mobiliteit – energietransitie – 

transitie landelijk gebied). 

Tenslotte heeft er op 4 juli 2018 nog in het PSV-stadion een regionale bijeenkomst plaatsgevonden, 

waarin raadsleden door MRE zijn bijgesproken over de voortgang. 

- September 2018 

De gemeenteraad heeft op 11-9-2018 in opiniërende zin en op 25-9-2018 in besluitvormende zin 

gesproken over de voortgang van MRE via de notitie “bouwstenen voor een effectieve samenwerking”. 

De formele reactie die vervolgens naar het bestuur MRE is gestuurd, hield in dat er begrip en instemming 

is voor de keuze van meer focus (de 4 thema’s economie, mobiliteit, energietransitie en transitie landelijk 

gebied) en dat inhoudelijk gezien er geen aanvulling of aanpassing behoeft. Ook tav de paragrafen 

samenwerking en governance is er voor de gemeenteraad van Cranendonck geen aanleiding geweest 

voor het maken van nadere opmerkingen. 

Wel vroeg de gemeenteraad met nadruk om als MRE open te staan voor mogelijke toekomstige 

samenwerkingsthema’s en dat daarbij niet alleen grootstedelijke motieven of factoren gewogen worden. 

 

De notitie “bouwstenen voor een effectieve samenwerking” en de verschillende reacties vanuit de 21 

gemeenten – na nog eens een grote regionale bijeenkomst voor colleges en gemeenteraden op 31-10-

2018 in ’t Boshuys te Best - vormden de basis voor het thans opgeleverde samenwerkingsakkoord 2019-

2022 (te beschouwen als een soort van raads- of coalitieprogramma bij een gemeente) en het daar weer 

uit voortvloeiende werkprogramma 2019 (het jaarplan). Het AB MRE heeft op 12-12-2018 het 

samenwerkingsakkoord en werkprogramma voorlopig vastgesteld en daarmee vrijgegeven voor het 

indienen van een zienswijze door de 21 gemeenten voor 1 maart 2019, waarna het AB MRE voornemens 

is om beide documenten op 27-3-2019 definitief vast te stellen. 

 

Wat ligt nu voor ter besluitvorming: 

Het samenwerkingsakkoord is, zoals al eerder aangegeven, het strategische document op hoofdlijnen 

van de regio voor de duur van deze bestuursperiode. Zo is dat ook in de formele GR-regeling verankerd 

via o.a. artikel 6 en 25, lid 1 van de GR MRE, zij het dat het tot nu toe de benaming heeft van “regionale 

agenda”. 

De bestaande juridische regeling, zoals die bij de start van MRE is opgesteld, zal niet op korte termijn 

worden gewijzigd. Voorgesteld wordt om, na instemming van alle gemeenten, vooral op de nieuwe 

manier aan de slag te gaan, “ervaring op te doen en vooral meters te maken” en met de opgedane 

ervaringen en resultaten pas op een later moment (voorgesteld wordt in 2021) de juridische regeling 

aan te passen. Er wordt wel op gelet dat alle stappen en voornemens op juridische haal- en 

houdbaarheid van de huidige regeling worden getoetst. 
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Het samenwerkingsakkoord kent de volgende belangrijke onderdelen: 

De vier thema’s (beschrijving op hoofdlijnen van de opgaven nu en wat hebben we over 4 jaar 

gerealiseerd?), 

het samenwerkingslandschap binnen Zuidoost-Brabant, waarbij nu naast lokaal en MRE er ook ruimte 

en gelegenheid wordt gegeven om bovenlokale kwesties via subregionale samenwerking te beslechten. 

MRE kent 4 subregio’s, te weten Stedelijk Gebied, de Kempen, de Peel en de A2-gemeenten. Het is goed 

om te constateren dat de samenwerking van Cranendonck, Heeze-Leende en Valkenswaard met 

“slechts” 3 gemeenten  toch ook gepositioneerd is als volwaardige subregio binnen MRE, gelijkwaardig 

aan andere subregio’s als bijv. Stedelijk Gebied met 9 gemeenten. 

 

De rol en positie van de gemeenteraad is nog eens helder beschreven via pagina 29; ze zijn en blijven 

kaderstellend en primair loopt de aanspreekbaarheid via de door hen gekozen vertegenwoordiging in 

het AB en daarnaast ook de aanspreekbaarheid richting de portefeuillehouders op de inhoudelijke 

thema’s. De nu in de GR verankerde regiodag wordt vervangen door een zogenaamde 

Metropoolconferentie, dat 2 x per jaar zal gaan plaatsvinden. 

 

Alle vier thema’s krijgen bestuurlijke uitvoering via een zogenaamde portefeuillehoudersoverleg, waarin 

de verantwoordelijk wethouders van dat thema van alle 21 gemeenten zitting hebben en zij kiezen uit 

hun midden aan het begin van een bestuursperiode een voorzitter.  

Het dagelijks bestuur, dat volgens de bestaande GR uit 3 leden bestaat (naast voorzitter uit Eindhoven 

en vice-voorzitter uit Helmond is in deze periode de heer van der Meijden uit Laarbeek als 3de lid 

gekozen en benoemd), zal worden uitgebreid met 4 adviseurs, zijnde de voorzitters uit de 4 poho-

overleggen en 1 adviseur, die vanuit het AB wordt gekozen om zitting in het dagelijks bestuur. Bij de 

samenstelling van het DB wordt gestreefd naar zoveel mogelijk subregionale vertegenwoordiging. 

Vanuit de huidige situatie is kwartiermaker Kuppens van het thema Energietransitie beoogd om namens 

de A2-gemeenten in het DB zitting te gaan nemen.  

 

Het werkprogramma is, zoals al eerder aangegeven, een jaarplan en kenmerkt zich door een wat 

concretere beschrijving van gewenste resultaten binnen de jaarschijf 2019. 

 

Voor wat betreft de 4 inhoudelijke thema’s is aan de materiedeskundigen van de gemeente zelf 

gevraagd deze te toetsen op 2 onderdelen, te weten: 

- Zijn de ambities, de beoogde doelstellingen en de uitgestippelde route daar naar toe realistisch 

of missen jullie daar iets in / moet daarin iets wellicht wat minder geprioteerd worden? 

- Sluiten de MRE-ambities aan op die van onze eigen raadsprogramma of andere strategische 

documenten van Cranendonck of kent dat hiaten? 

 

ECONOMIE: 

Deze opgaven incl. de doelstellingen en planning zijn realistisch en compleet. Er wordt ingezet op het 

scherp krijgen van de bijdrages vanuit gemeentes/subregio’s, talentontwikkeling (versterking 

vakonderwijs), maatschappelijke innovaties en vestigingsklimaat. Het sluit dus volledig aan op visie 

Economische Cranendonck. 

Vanuit Cranendonck  (ook binnen A2-afstemming) ligt de nadruk vooral op de mogelijkheden van 

Metalot Campus en Groote Heide voor de regio. Wat kunnen we vanuit A2-samenwerking toevoegen 

om de totale economie te stimuleren. De nationale actieagenda vanuit Brainport versterken door vanuit 

A2-samenwerking te denken en Metalot, Kempen Airport en Groote Heide vallen daar onder. Bedrijven 

blijven benadrukken van de mogelijkheden die de Groote Heide, Kempen Airport en Metalot bieden aan 
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de regio. Het inspelen op tekort aan technisch personeel en de behoefte aan vakonderwijs bij bedrijven. 

Maatschappelijke innovaties breed benaderen dus niet alleen vanuit milieuoogpunt maar ook vanuit 

vergrijzing. 

 

MOBILITEIT 

Het werkprogramma Mobiliteit is al enkele malen zowel ambtelijk als bestuurlijk besproken in het TOVER 

overleg en portefeuillehoudersoverleg. Het werkprogramma 2019 volgt de lijn die de afgelopen jaren al 

is ingezet. Voor mobiliteit betekent dit concreet dat we verder gaan met de uitvoering van de 

Bereikbaarheidsagenda. Tevens blijft het Regionaal Uitvoeringsprogramma ook in stand. De 

Bereikbaarheidsagenda is adaptief, wat wil zeggen dat hier altijd nog projecten aan toegevoegd kunnen 

worden. De gemeenteraad is eerder al meegenomen met de Bereikbaarheidsagenda en de projecten 

die hier in staan. Dit sluit aan bij ons Gemeentelijk Verkeers- en Vervoersplan (GVVP). De ambities en 

doelstellingen op het gebied van mobiliteit zijn realistisch en er worden geen hiaten tav de programma’s 

vanuit Cranendonck gezien. 

 

 

 

ENERGIETRANSITIE 

De regio wil koploper zijn in de energietransitie, met als einddoel om uiterlijk in 2050 klimaatneutraal te 

zijn. Als tussenstap zullen we uiterlijk in 2030 49% minder CO2 uitstoten dan in 1990. Deze opgaven incl. 

de doelstellingen en planning zijn realistisch en compleet. Sluit volledig aan op de duurzaamheidsnota 

in oprichting die 5 februari 2019 in de raad komt en in april gereed is. Vanuit Cranendonck ligt de nadruk 

op de integratie van de RES en de eigen Duurzaamheidsnota. Noodzaak ligt vooral bij bewustwording 

van energie en duurzaamheid bij particulieren (inwoners)  en bedrijven: is energie en duurzaamheid 

voldoende urgent bij iedereen? 

 

TRANSITIE LANDELIJK GEBIED 

De werkplaats Transitie Landelijk Gebied concentreert zich de komende jaren op het opstellen van een 

streefbeeld en lobbyagenda voor de regio. Dit omdat het thema nieuw is binnen de samenwerking. 

Vanuit Cranendonck is vanaf de start van het traject meegedacht aan de invulling. Een uitgelezen kans 

om thema's die spelen op lokaal niveau op de regionale agenda te krijgen. Denk hierbij onder andere 

aan de leegstandsproblematiek rondom de VAB's, de leefbaarheid van kleine kernen en het 

buitengebied en de impact van de energietransitie op het buitengebied. Echter blijft de Transitie 

Landelijk Gebied bij uitstek een onderwerp waarin de energie op lokaal- subregionaal niveau bepalend 

is voor het succes, waarbij de samenhang en onderlinge interactie tussen landelijk en stedelijk gebied 

erg belangrijk is.  

  

Samenvatting: 

Voor wat betreft de nu voorliggende documenten kan in algemene zin gesteld worden dat ze een 

logische resultante zijn van de uitgangspunten uit het evaluatieonderzoek van 2017, het daarna verlopen 

proces van ontwikkeling en nadere bepaling in 2018 en de bijsturing c.q. aanscherping op basis van de 

binnengekomen reacties vanuit de regio. Er is volgens de materiedeskundigen meer dan voldoende 

samenhang en aansluiting op de gemeentelijke ambities en plannen. Aangezien de tussentijdse stappen 

van evaluatie en bouwen aan een nieuw regioakkoord al eerder op herkenning en uiteindelijk 

instemming door de raad konden rekenen, staan wij onverminderd positief tegenover de voorgestane 

thema’s, doelen en koers. 

Resteert het in september 2018 aangeroerde punt van de raad van Cranendonck inzake mogelijke 

uitbreiding van de thema’s binnen MRE. Gesteld kan worden dat nagenoeg iedereen in de regio de 
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noodzaak voor meer focus (en daarmee de keuze voor de 4 thema’s) ondersteunt. De mogelijkheid om 

te zijner tijd toch een nieuw thema binnen het MRE-programma op te nemen blijft aanwezig, zijn de 

voorwaarden daarvoor nu ook helder omschreven, maar is een en ander het binnen het 

samenwerkingsakkoord nu ook nog wat explicieter en prominenter opgenomen onder het kopje 

adaptiviteit (pagina 7 en 28). Dit kan tot tevredenheid stemmen. 

 

Zienswijze: 

Ten aanzien van het samenwerkingsakkoord en werkprogramma kan echter op 2 essentiële onderdelen 

nog bijstelling of aanscherping gemaakt worden, te weten: 

 

1. De financiële onderbouwing en daarmee dus ook indirect de bijdragen van uit de 21 

gemeenten: 

Er is in 2018 erg veel aandacht, tijd en energie besteed aan het inhoudelijke deel en de voorgestane 

governance van het toekomstige MRE-verhaal.  Op zichzelf een begrijpelijke keuze, maar wat daarbij 

toch behoorlijk ondergesneeuwd lijkt, is het doorrekenen en onderbouwen van de benodigde capaciteit 

en middelen om die gewenste doelen en resultaten te bereiken. Vooralsnog wordt uitgegaan van 

hetzelfde begrotingsvolume zoals voorheen gepland en geraamd. Er rekening mee houdend dat 

enerzijds vanaf 2019 een aantal taken of thema’s worden afgestoten naar de subregio of gemeenten 

(zoals wonen, arbeidsmarkt, bedrijventerreinen, strategie ruimte) en anderzijds een hogere ambitie voor 

de vier thema’s wordt beoogd, is het mogelijk vermeend tegen elkaar wegstrepenprincipe vooralsnog 

onvoldoende onderbouwd. De toerekening van benodigde capaciteit en middelen dient veel concreter 

en scherper gemaakt te worden, om daarmee ook de gevraagde bijdragen van gemeenten voldoende 

te kunnen motiveren. 

Het AB MRE erkent dat in zekere zin ook wel; in het werkprogramma 2019 staat op pagina 27 dat “er in 

het derde en vierde kwartaal een voorstel komt voor de definitieve inzet en omvang van de ambtelijke 

ondersteuningsorganisatie, gekoppeld aan het werkprogramma 2020”.  

Het ligt echter veel meer in de rede dat die nadere en noodzakelijke toelichting een essentieel onderdeel 

gaat uitmaken van het opstellen van de concept meerjarenbegroting 2020-2024 (dus qua planning 

eerder in het 1ste en 2de kwartaal 2019) en daarbij de gemeenten ook de gelegenheid biedt om via de 

begroting 2020 de natuurlijke en logische zienswijzeprocedure aan te bieden.  

Voorgesteld wordt dan ook dat via de op te stellen zienswijze een nadere en concrete onderbouwing 

van formatie en middelen wordt op gesteld en qua planning naar voren wordt gehaald en het gevraagde 

onderdeel deel te laten uitmaken van de conceptbegroting MRE 2020-2024. 

 

2. De ambitie van excellente regio willen zijn en het aanwezige vermogen van inhoudelijke 

expertise 

Sinds de transitie van SRE naar Metropoolregio Eindhoven is de ambtelijke organisatie sterk 

ingekrompen. De ambtelijke organisatie van de Metropoolregio Eindhoven bestond in 2015 uit 44,4 FTE 

en in 2018 nog uit 23,1 FTE. Zoals in het werkprogramma op pagina 30 staat, bestaat “de ambtelijke 

ondersteuning van MRE primair uit procesmanagers en een ondersteunende dienst.  

Wat dus nu bij het MRE meer en meer ontbreekt, is de zogenaamde uitmuntende inhoudelijke expertise 

(die bij de formatie SRE wel aanwezig was) of minimaal het vermogen om die expertise van buitenaf 

goed te kunnen organiseren . Bij een scherpere of hogere toekomstambitie van de regio dient een 

overeenkomstige kwaliteit en capaciteit van de uitvoerende organisatie (of helder afgesproken en 

bewaakt expertise te betrekken vanuit gemeenten, subregio, triple-helix aanpak of derden) aan 

gekoppeld te zijn. Het vermogen om via MRE uitmuntende expertise te hebben of te organiseren is niet 

of onvoldoende aanwezig en is toch een ontbrekend fundament in de huidige opzet om de gewenste 

doelen en resultaten te kunnen realiseren. Het zijn en blijven van een excellente regio zonder aandacht 
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voor uitmuntende expertise (hetzij zelf in huis of als organisator met kennis van zaken) is een kritische 

factor in de huidige opzet. De raad van de gemeente Cranendonck heeft daarvoor al in juni 2017 via een 

zienswijze naar MRE nadrukkelijk aandacht voor gevraagd en ziet daarvoor nu in de definitieve 

uitwerking niets in terug. Onze zorg hiervoor blijft derhalve dan ook onverkort van kracht. 

 

Wij stellen U dan ook voor om via de zienswijzeprocedure bij het AB MRE aan te dringen om bij het 

proces, voorafgaand aan het opstellen van de conceptbegroting MRE 2020-2024, zorg te dragen voor 

een heldere en verantwoorde onderbouwing van benodigdheden (inclusief benodigde expertise) en 

kosten om de ambitie van het samenwerkingsakkoord ook te kunnen realiseren en die ook op te nemen 

als onderbouwing van de meerjarenbegroting MRE 2020-2024, zoals dat aan de gemeenteraden in het 

2de kwartaal van 2019 wordt aangeboden. 

 

Wij stellen u dan ook voor om in te stemmen met het samenwerkingsakkoord 2019-2022 MRE als ook 

het  werkprogramma 2019 MRE en daarnaast bijgevoegde conceptbrief vast te stellen als formele 

zienswijze van de gemeenteraad Cranendonck naar het Algemeen Bestuur MRE. 

 

Consequenties:   

 

Financiële: 

Gemeenten moeten er rekening mee houden dat er vanaf 2019 ook een aantal taken vanuit MRE 

teruggebracht worden naar gemeenten of subregio. Die overdracht zal voor de gemeenten, afhankelijk 

van hun eigen ambitie, kosten met zich meebrengen. Nog niet duidelijk is in hoeverre MRE bij die 

overdracht van taken ook middelen meegeeft. 

 

Juridische:   

Op grond van artikel 6 en 25, lid 1 van de GR MRE worden gemeenteraden in de gelegenheid gesteld 

om een zienswijze in te dienaangaande de regionale agenda (die dus vanaf nu 

het samenwerkingsakkoord heet), alvorens het AB MRE een definitief besluit 

neemt. MRE heeft ervoor gekozen om alvast op de beoogde manier te gaan 

werken en de formele GR niet eerder dan in 2021 tekstueel aan te passen. 

 

 

Beleidsmatige:  

De regio wil een excellente regio zijn en blijven en kiest ervoor om dat te bereiken via meer focus op 

de thema’s (nog slechts 4), die nauw aansluiten op de Brainport Agenda. T.a..v. de governance wordt 

de subregio sterker gepositioneerd en is hun betrokkenheid/invloed via deelname binnen het DB MRE 

nu ook ingevoerd. 

 

Strategische Visie: 

n.v.t. 

 

Communicatie/burgerparticipatie: 

n.v.t. 

 

Commissiebehandeling: Ja 

 

Wij stellen U voor om bijgaand in concept opgemaakt besluit vast te stellen. 
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Met vriendelijke groet, 

 

BURGEMEESTER EN WETHOUDERS VAN CRANENDONCK, 

De secretaris, De burgemeester, 

  

  

  

  

ir. J.A.G.M. van Aaken F.A.P. van Kessel 
 

 


